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L’Institut Ignasi Villalonga ha impulsat la 
creació dels Cercles Euram, punts de 
reunió on s’aborden temes d’interès per 
als empresaris i professionals del món 

economics, des de l’àmbit territorial. 
Al llarg d’aquests anys, s’han posat en funcio-

nament més d’una vintena de Cercles Euram, a 
comarques com la Safor, Osona, la Marina Alta, 
el Vallès, l’Empordà, Mallorca o Perpinyà, entre 
d’altres. L’Institut Ignasi Villalonga ha habilitat 
d’aquesta manera els fòrums necessaris perquè 
els empresaris intercanvien experiències, com-
partisquen problemes i elaboren estratègies de 
futur, i solidificar així la tradició empresarial de 
l’Euram. S’han celebrat més de setanta actes, 
entre conferències, trobades, debats, sopars i tau-
les rodones. 
Aquestes trobades han servit com a altaveu a les 

opinions i a les reflexions que es fan des del mateix 
territori, i han esdevingut, alhora, una plataforma 
de divulgació de les problemàtiques econòmiques  
i empresarials que més afecten  cada comarca. 
A més, els Cercles Euram han permès que 

empreses i particulars s’acosten a les activitats de 
l’Institut Ignasi Villalonga.
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Alacant fou la ciutat on es 
va crear la Càtedra Ignasi 
Villalonga, al juny del 2002. 

Des d’aleshores, són diverses 
les activitats organitzades a les 
comarques d’Alacant i Elx. 

Al febrer del 2005, una vinte-
na d’empresaris van assistir a la 
presentació de l’IIVEE a la ciutat 
d’Alacant. La trobada, que va tenir 
lloc a l’hotel Melià d’Alacant, va 
servir perquè empresaris dels sec-
tors del turisme i de les manufac-
tures de les comarques d’Alacant 
i Elx principalment conegueren 
de primera mà les iniciatives que 
fins llavors havia posat en marxa 
l’IIVEE. 

Alhora, la trobada va servir per a  
fer una presentació dels projectes 
més immediats i de les línies de tre-
ball. Els empresaris alacantins van 
tenir l’oportunitat de conèixer de 
primer mà els treballs que s’estan 
fent en matèria d’investigació, com 
ara l’edició de llibres o la publica-
ció de llibres blancs. 

ALACNAT

Alacant

Conferències i reunions empresarials a 
l’eix Alacant-Elx

L’Institut Ignasi Villalonga també 
convoca persones significa-
des pel seu paper en la direc-

ció política d’un país. L’expresident de 
la Generalitat, Jordi Pujol, va estar a 
Elx a l’octubre del 2005 per pronunciar 
la conferència “Els interessos econò-
mics de valencians i catalans”. Després 
d’una visita a la casa museu d’Azorín, 
a Monòver, i a les instal·lacions de la 
fàbrica  de Carmencita, a Novelda, Pujol 
es va traslladar de vesprada al Palau de 
Congressos d’Elx. L’acte, organitzat per 
l’Institut Ignasi Villalonga, va congregar 
més de 400 persones a la capital del Baix 
Vinalopó. Durant el seu parlament, Pujol 
va emfatitzar el caràcter secular de les 
relacions entre els empresaris del País 
Valencià i el Principat i va recordar que 
les xarxes empresarials de tots dos terri-
toris són imprescindibles per a enfor-
tir l’economia de l’Euram. Compartiren 
taula amb Jordi Pujol l’alcalde d’Elx, 
Diego Macià; Eliseu Climent, secretari 
de l’Institut Ignasi Villalonga; i Federic 
Moncunill, president de la denominació 
d’origen "Torró de Xixona"

A més, el cercle empresarial d’Elx ha pro-
gramat conferències de casos pràctics 
per a empresaris vinculats als sectors 
de l’exportació i relacions econòmiques 
amb l’Àsia. Aquest va ser el cas de la 
conferència i tertúlia posterior “La Xina 
emergent. Distribució i posicionament 
empresarial en el mercat asiàtic”, al juny 
del 2006.

La jornada va comptar amb dos 
experts en relacions comercials amb 
Àsia,  Miquel Llimona i Lluís Sunyer, 
tots dos membres de DS Advocats  
i Economistes, una firma que té una 
xarxa d’oficines estesa per Àsia Central 
i Meridional, entre les més destacades 
Xangai, Pequín o Seül.  Aquesta sessió 
de treball es desenvolupà als salons de 
l’Hotel Mileni, de l’Hort del Cura d’Elx.

ELX

Elx

L’expresident Pujol va visitar Monòver, Novelda i Elx convidat 
per l’Institut Ignasi Villalonga

Des de l’esquerra; Federic Moncunill, president de la denominació d’origen "Torró de Xixona"; 
Diego Macià, alcalde d’Elx; Jordi Pujol, expresident de la Generalitat de Catalunya;

 i Eliseu Climent, secretari de l’Institut Ignasi Villalonga.
En la imatge de dalt, més de 400 persones van omplir el Palau de Congressos d’Elx.
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Alcoi

L’Institut Ignasi Villalonga 
va organitzar al novembre 
del 2004 una conferència 

a càrrec d’Antoni Farrés, alcalde de 
Sabadell durant dues dècades, des 
del 1979 fins al 1999, a la ciutat 
d’Alcoi, amb l’objectiu d’apropar el 
model de reconversió industrial de 
la ciutat catalana a la comarca del 
l’Alcoià. 

Per boca de qui va ser alcalde 
d’aquesta localitat barcelonina, els 
empresaris de l’Alcoià van escoltar 
les mesures que a mitjà i llarg ter-
mini va emprendre com a màxim 
responsable municipal de Sabadell, i 
que van possibilitar que l’economia 
d’aquesta localitat afrontara amb 
garanties les noves perspectives 
comercials i productives dins del 
sector tèxtil. Cal no oblidar que 
l’Alcoià forma, juntament amb 
altres comarques valencianes, un 
dels més importants clústers tèxtils 
de tot l’Estat Espanyol.   

L’acte, al qual van assistir més 
d’una cinquantena de persones, 
s’inscrivia dins d’unes Jornades 
Monogràfiques pel Foment de la 
Innovació i la Competitivitat 
organitzades per l’Ajuntament, la 

Cambra de Comerç i l’Agència de 
Desenvolupament Local d’Alcoi. La 
intervenció de Farrés fou precedida 
per una presentació de León Grau, 
president de l’Associació Comarcal 
d’Empresaris Tèxtils.

ALCOI

Alcoi. L’exemple tèxtil de Sabadell, a l’Alcoià

A l’esquerra; León Grau president de l’Associació Comarcal d’Empresaris Tèxtils; 
i Antoni Farrés, exalcade de Sabadell.

En la imatge de baix, cloenda de l’acte a la Cambra de Comerç d’Alcoi,
 amb el seu president Enrique Rico al centre.
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L’experiència que al llarg d’aquests 
anys s’ha anat conreant al voltant 
dels Cercles ha permès l’Institut 
Ignasi Villalonga anar un pas més 
enllà: constituir un Cercle Euram de 
la Construcció. Amb aquest objectiu, 
es va celebrar a l’octubre del 2005 
la primera trobada d’empresaris del 
sector de la construcció. Francesc 
Joan i Vendrell va representar l’IIVEE 
en aquesta primera trobada, que 
va servir com a punt de partida per 
a la configuració d’un Cercle esta-
ble. L’objectiu de l’Institut Ignasi 
Villalonga és configurar cercles en 
aquells sectors que mostren un 
especial dinamisme, i que esdevin-
guen fòrums al voltant dels quals 
es puguen reunir els interessats de 
cada sector.

El Cercle de la Construcció va aco-
llir la presentació del llibre L’espoli 
fiscal: una asfíxia premeditada al 
març del 2005, i un avançament del 
Llibre blanc de les infraestructures 
de l’Euram, a càrrec d’Andreu Ulied 
i Andreu Esquius, un obra que resul-
tarà d’utilitat per a diagnosticar i fer 
propostes respecte dels sistemes de 
transport de l’Arc Mediterrani i uns 
dels projectes més ambiciosos de 
l’IIVEE.

Més de quatre-centes persones 
van assistir el 29 de no vembre 
del 2006 a la conferència, a la 

capital catalana, de Ramon Tremosa, 
que en aquesta ocasió venia de la mà 
de l’advocat i col·laborador en diver-
sos mitjans de comunicació Francesc 
Sanuy i del sociòleg Salvador Cardús. 
El context de l’ampliació de les termi-
nals de l’aeroport del Prat, igual com 
el debat sobre el model de gestió 
i la possibilitat que diferents compa-
nyies aèries del món puguen establir 
l’aeroport barcelonès com a hub per 
a vols intercontinentals, centraren el 
debat posterior a la presentació. 

El 13 de gener del 2005 es va presen-
tar per primer vegada en públic l’obra 
L’espoli fiscal, una asfíxia premeditada 
(ed. 3i4, 2004)” a l’Escola d’Administració  
Pública de la Generalitat de Catalunya.  
A l’acte, organitzat per l’Institut Ignasi 
Villalonga d’Economia i Empresa, assis-

tiren nombroses persones entre eco-
nomistes, empresaris, periodistes dels 
principals mitjans de comunicació, a 
més de representants de la Generalitat 
de Catalunya. A més de l’autor de 
l’obra, Ramon Tremosa i Balcells, hi van 
intervenir el conseller Joan Carretero i 
Grau, encar regat de presidir la taula; 
Jacint Ros i Hombravella, catedràtic 
d’Economia Política de la Universitat 
de Barcelona; Alfons López Tena, 
membre del Consell General del Poder 
Judicial; i Joan B. Casas, membre de 
la Junta Directiva de l’Institut Ignasi 
Villalonga. 

L’espoli fiscal: una asfíxia premedita-
da posa l’èmfasi en la causa principals 
dels problemes que pateixen els territoris 
de l’Euram: el seu dèficit fiscal respecte 
del govern central espanyol, o el queés 
el mateix, la diferència entre el que 
l’Euram aporta a l’Estat i el que aquest li 
retorna en forma d’inversions públiques.

Barcelona
Debats sectorial, finançament i infraes-
tructures

Presentació del llibre L’espoli fiscal (3i4, 2004) a càrrec del seu autor Ramon Tremosa i Balcells. 
Escola d’Administració Pública de Catalunya. Barcelona, gener del 2005.
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Oriol Amat, catedràtic de la 
Universitat Pompeu Fabra, 
investigador director del 

projecte, va presentar al juliol del 
2007, al Col·legi d’Economistes de 
Barcelona, el Llibre de les empreses 
de l’Euram. L’acte va estar dirigit per 
l’amfitrió i degà del col·legi, Artur Saurí,  
i va tenir altres convidats a més de 
l’esmentat Oriol Amat: els prestigiosos 
economistes Antoni Serra Ramoneda  
i Guillem López Casasnovas, i el secre-
tari d’Economia de la Generalitat 
de Catalunya, Andreu Morillas, en 
representació del conseller Antoni 
Castells. 

El Llibre Blanc presta una especial 
atenció als sectors amb més pes de 
l’economia de l’Euram. En l’àmbit de 
Catalunya, el document analitza amb 
més deteniment els sectors vitiviní-
cola, la química bàsica i industrial, el 
material de transport, l’alimentació 
i el tèxtil; al País Valencià, aborda el 
sector industrial del moble, la jogui-
na, l’automòbil i la ceràmica; el sector 
hoteler centra l’atenció en l’àmbit de 
les Illes Balears. 

 Per elaborar aquest treball els inves-
tigadors han pres com a base les dades 
aportades per més de 60.000 empre-
ses de l’Euram al Registre Mercantil. 
D’aquesta manera, el Llibre permet 
obtenir informació des de l’any 1991 
fins al 2003 de més de 40.000 empre-
ses de Catalunya, 20.000 del País 
Valencià i 1.500 de les Illes Balears.

E l 8 de juny del 2006 es  va 
presentar en societat, en el 
Col·legi de Periodistes de 

Catalunya, l’últim treball editorial 
del professor de la Universitat 
de València, Josep Vicent Boira, 
que porta per títol València i 
Barcelona. Retorn al futur. 

El cercle Euram de Barcelona va 
congregar novament empresaris, 
socis de l’Institut Ignasi Villalonga 
i públic interessat en la matèria 
per tal de conèixer de més a prop 
aquest nou treball. 

L’acte de Barcelona va comptar 
amb la participació d’un dels 
arquitectes més prestigiosos, no 
només al nostre país, sinó també a 
l’estranger, com és Oriol Bohigas, 

a qui se sumà l’economista Joan 
Baptista Casas, vicepresident de 
l’IIVEE, i el secretari del mateix 
Institut, Eliseu Climent. 

A València i Barcelona. Retorn 
al futur, Josep Vicent Boira apro-
fundeix en les connexions econò-
miques que, d’antic, uneixen 
les dues regions i els correspo-
nents caps i casal. Unes con-
nexions que, en la modernitat, 
s’enceten i s’enforteixen a partir 
de l’Exposició Regional del 1909. 
Aquest vincle ancestral desembo-
ca, en la modernitat, en una regió 
que comença a estar realment 
articulada i al bell mig de la qual 
Catalunya i el País Valencià són 
socis amb privilegi: l’Euram. 

La sala de conferències del Col·legi de Periodistes de Catalunya. Al centre; Oriol Bohigas, arquitecte; 
entre Josep V. Boira i Eliseu Climent. A l’esquerra de la imatge; Joan B. Casas, vicedegà del Col·legi 

d’Economistes de Catalunya i de la Junta Directiva de l’Institut Ignasi Villalonga.
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BARCELONA

Benicàssim

El turisme, tema de debat a Benicàssim

Benicàssim (Plana Alta) va 
acollir, al març del 2004, 
la conferència “Turisme: 

gestió hotelera i sostenibilitat”, 
dirigida a tècnics i directors hote-
lers de la Costa dels Tarongers. El 
ponent de l’acte, el catedràtic de la 
Universidade Federale do Paraná, 
al Brasil, José Manoel Gandara, 
va explicar quines han estat les 
estratègies seguides pels hotelers 
brasilers per combinar la millora 
de l’oferta turística i el respecte 
envers el medi ambient. Gandara va 
assegurar que és possible diversifi-
car l’oferta turística sense que això 
tinga una repercussió negativa en el 
medi ambient, i ho va exemplificar 
amb el cas de Brasil.

L’acte, que va ser presentat per 
Oto Luque, expert en turisme i 
professor de la Universitat de 
València, va comptar amb la par-
ticipació d’una trentena de tècnics 
i directors d’hotels de la costa de 
Castelló.

L’Institut Ignasi Villalonga d’Economia i Empresa va organitzar, al novem-
bre del 2007, a l’Aula Magna de la Facultat d’Econòmiques de la Universitat 
Central de Barcelona, la conferència "Catalunya serà logística o no serà". 
Parafrasejant la dita, aquest és el títol de l’obra de l’economista Ramon 
Tremosa (3i4, 2007), que aborda la situació actual de les infraestructures 
a Catalunya centrant l’anàlisi, d’una banda, en la valoració de la potència 
logística de Catalunya i l’Arc Mediterrani; i de l’altra, en l’estudi de les 
necessitats d’inversió bàsiques que cal fer. També va analitzar l’exemple 
de Flandes com a model a seguir per les economies de l’Euroregió de l’Arc 
Mediterrani. A l’acte, que va omplir en la totalitat la sala de la Facultat, 
hi van acudir més de 500 persones, algunes de les quals assegudes a les 
escales de l’auditori. 
Van acompanyar el professor Tremosa en la taula Germà Bel, catedràtic 
del departament de Política Econòmica de la Universitat de Barcelona; 
Pedro Nueno, professor d’IESE Bussines School; Antonio Alegre, degà 
de la Facultat de Ciències Econòmiques i Empresarials de la Universitat 
de Barcelona; i Joan B. Casas, vicedegà del Col·legi d’Economistes de 
Catalunya i vicepresident de l’Institut Ignasi Villalonga. 

BENICÀSSIM

D’esquerra a dreta, Joan B. Casas, Ramon Tremosa, Antonio Alegre, Germà Bel i Pedro Nueno.

L’alcalde de Benicàssim; Josep M. Colomer, 
al centre de la taula, i l’aleshores regidor 

de turisme; Josep M. Cassany.
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L’Institut Ignasi Villalonga 
va fer la seua presentació 
oficial el 14 de juny del 

2004 davant de l’Associació Reus 
Empresarial, una entitat que aplega 
part dels empresaris de la comar-
ca del Baix Camp, en un sopar-
debat per donar a conèixer l’entitat 
i els seus objectius de coordinar 
l’activitat econòmica a l’Euroregió 
de l’Arc Mediterrani. Joan B. Casas, 
de la Junta Directiva de l’Institut, va 
conduir l’acte. 

D’altra banda, la ciutat de 
Tarragona va acollir, al juny del 
2005, una reunió d’empresaris amb 
la Junta Directiva de l’Institut Ignasi 
Villalonga, a qui també acompanyà 
Mateu Turró, director associat del 
Banc Europeu d’Inversions.

Va visitar també el Cercle Euram 
del Camp de Tarragona Ramon 
Tremosa, al febrer del 2007, 
per pronunciar una conferència 
sobre l’activitat aeroportuària en 
l’economia catalana. Novament, 
tot el protagonisme va recaure en 
el que són els principals proble-
mes de l’actual model de finança-

ment i gestió de les infraestructures 
més importants del país, com ara 
l’aeroport del Prat o el port de 
Barcelona. 
Com ja sol ser habitual en aquest 
tipus de trobades, socis de l’Institut, 
empresaris dels diversos sectors 
econòmics de la comarca i públic en 
general es van acostar a les respecti-
ves cambres de Comerç, triades com 
a escenari per a la conferència. 

CAMP DE TARRAGONA

Camp de Tarragona

Trobada amb empresaris a Reus i Tarragona

CAMP DE TARRAGONA

Salvador Estapé, economista i membre de la 
Junta Directiva de l’Institut Ignasi Villalonga, 
va participar en el 14è Congrés de Fires de 

Catalunya en representació de l’entitat. També el 
va acompanyar el professor de Geografia Urbana 
de la Universitat Autònoma de Bellaterra i autor del 
Document "Les Fires de l’Euram" (Institut Ignasi 
Villalonga, núm. 4, 2003), Antoni Durà. Tots dos 
van intervenir en la taula "Les fires de l’euroregió", 
celebrada el 29 de novembre de 2007 a Cambrils.

Taula amb empresaris convocats per l’Institut Ignasi Villalonga a Tarragona.

Presentació de l’Institut Villalonga a Reus. 
A l’esquerra, Joan B. Casas, 

de la Junta Directiva de l’entitat. 

Salvador Estapé, de la Junta de l’Institut Villalonga; i Antoni Durà, professor 
de la Universitat Autònoma de Barcelona.
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El 14 de setembre del 2006 
es presentà el Cercle Euram 
de l’Empordà amb la con-

ferència “Reptes i futur del turisme 
a l’Empordà”, celebrada al muni-
cipi gironí de Figueres. La con-
ferència pretenia posar en relleu 
quin serà l’impacte de l’Euram 
sobre el turisme de les comarques 
empordaneses. Com destacava la 
presentadora de l’acte, Marysé 
Olivé, responsable de Relacions 
Comercials Transfrontereres i 
Institucionals de l’empresa TAX 
d’economistes i advocats, la 
col·laboració entre els territoris de 
l’Euroregió de l’Arc Mediterrani 

afavoreix accions comunes que 
permeten dinamitzar el món 
empresarial, comercial i turístic. 
Per la seua banda, Miquel Ferrer, 
alcalde de l’Alcúdia (Mallorca) 
i Ramon Ramos, president del 
patronat de Turisme de la Costa 
Brava-Girona, van centrar les seues 
intervencions en les experiències 
turístiques de les àrees respec-
tives. Carles Pàramo, alcalde de 
Roses i president de la Diputació 
de Girona, va ser l’encarregat de  
cloure aquesta conferència.

Després d’aquesta activitat, una 
trentena d’empresaris empor-
danesos van constituir el Cercle 

Euram de l’Empordà, que s’afegeix 
a altres col·lectius semblants de 
l’Euroregió de l’Arc Mediterrani. 
L’acte va comptar amb la presèn-
cia de Robert Guichet, president 
del Cercle Euram de Perpinyà; 
d’Antoni Vives, soci fundador de 
l’Institut Ignasi Villalonga i direc-
tor de la Fundació Trias Fargas; 
i de Xavier Isern, coordinador 
a Catalunya de l’Institut Ignasi 
Villalonga. La junta gestora del 
Cercle Euram de l’Empordà va que-
dar per a Pere Padrosa (Transports 
Padrosa) i integrada per una desena 
de representants de les principals 
empreses de la comarca.

Cercles Euram

EMPORDÂ

L’Empordà
Relacions transfronterers, turisme i comerç comarcal al Cercle Euram de l’Emordà

Des de l’esquerra: Eliseu Climent, secretari de 
l’IIVEE; Marysé Olivé, secretaria  

i vicepresidenta del Cercle Euram de l’Empordà; 
i l’economista Ramon Tremosa.

Robert Guichet, president de l’IIVEE a Perpinyà, explica el projecte de l’Euram als asistents. 
A la dreta, Antoni Vives, soci fundador de l’Institut Ignasi Villalonga.
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El Cercle Euram de l’Empordà ha 
continuat la seua tasca de dina-
mització econòmica i empre-

sarial amb l’organització de diverses 
activitats durant  el 2007. Des de la 
seua presentació durant el 2006, amb la 
celebració de diverses jornades i taules 
rodones, el Cercle Euram de l’Empordà 
manté els seus objectius d’esdevenir un 
fòrum de debat permanent i un lobby 
capaç de promoure opinions d’utilitat 
per als empresaris de l’àrea. 

La seua vitalitat és innegable i, des 
que es va constituir, han estat diverses 
les activitats organitzades i no única-
ment a Figueres. Durant el 2007, al 
mes d’abril, l’Escola d’Hostaleria de la 
localitat de Vilamalla va acollir un amè 
dinar tertúlia amb l’economista i excon-
seller d’Economia i Hisenda, Francesc 
Homs. La conferència de l’exconseller 
va versar sobre l’impost de patrimoni 
i els diferents impostos de successions 
o donacions i l’impacte perjudicial que 
tenen sobre l’empresa familiar.

Homs va advocar fermament per la 
supressió d’aquests dos impostos, que 
ja han desaparegut en bona part dels 
països europeus i, fins i tot, en algunes 
autonomies de l’Estat Espanyol, però 
que encara obstaculitzen el creixement 
de les petites empreses familiars cata-
lanes. 

Poc després, al mes de maig es 
va celebrar a Figueres la conferèn-
cia “El Gran Eix Ferroviari Ferrmed  
i la seva incidència a l’Alt Empordà”, 

a càrrec de Joan Amorós, secreta-
ri general de Ferrmed a Brussel·les, 
qui va estar acompanyat pel president 
de la Cambra de Comerç de Girona, 
Domènec Espadalé. 

La xerrada es va desenvolupar a 
l’Auditori Narcís Monturiol i Amorós 
hi va exposar el present i el futur del 
projecte pel qual treballen des del 
lobby Ferrmed: la construcció del Gran 
Eix Ferroviari que unirà Estocolm, a 
Escandinàvia, amb Algesires, el punt 
més meridional de l’Estat Espanyol. El 
secretari general de Ferrmed va posar 
sobre la taula les xifres referents a les 
darreres inversions i va subratllar les 
principals mancances de la xarxa actual 
i quines són les seues propostes per a 
millorar-les. 

També a Figueres, el 25 de setem-
bre del 2007, va tenir lloc la taula 
rodona “La influència del turisme 
en el comerç de l’Empordà”. L’acte, 
presentat per Pere Padrosa, presi-
dent del Cercle Euram de l’Empordà, 
va comptar amb la presència a la 
taula d’intervencions d’Eliseo Yus, 
expresident de l’associació de 
comerç de Benidorm i regidor de 
l’Ajuntament d’aquesta ciutat de la 
Marina Baixa, i de Jordi Rotllan, 
president de Comerç de Figueres. 
La jornada, que es va desenvolupar 
a l’Auditori Narcís Monturiol de 
Figueres, va centar les conclusions 
sobre les noves tendències de viatges  
i l’efecte sobre una  temporada turís-
tica que dura tot l’any. 

L’exconseller d’Economia de la Generalita de Catalunya, Francesc Homs,  
amb empresaris del Cercle Euram de l’Empordà.
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T ambé a Girona, al Saló d’Actes 
de la Cambra de Comerç, 
l’economista Ramon Tremosa 

va pronunciar, al març del 2007, una 
conferència sobre infraestructures 
aeroportuàries,  un tema que a Girona 
toca de ben a prop. El de Girona és un 
dels pocs aeroports que genera bene-
ficis; dissortadament, aquests benefi-
cis s’utilitzen per a cobrir les pèrdues 
de la resta, la majoria, que són defici-
taris. Davant dels empresaris, socis i 
públic en general que s’havien donat 
cita a l’acte, Tremosa va apuntar 
l’altre important entrebanc: la manca 
de vols intercontinentals.  La disponi-
bilitat d’un hub aeri d’abast interna-
cional com el de la capital de l’estat, 
es veu com un dels punts forts per a la 
competitivitat de l’economia i de les 
empreses ubicades al seu hinterland.

GIRONA

Girona
Debat sobre infraestructures a Girona

El Col·legi d’Enginyers de 
Girona va acollir al gener del 
2005 una taula rodona on 

l’IIVEE va avançar algunes de les 
dades que apareixen en el Llibre 
blanc de les infraestructures de 
l’Euram, que ha elaborat aquesta 
institució. En l’acte, que tenia per 
objectiu apropar la qüestió de les 
infraestructures als experts en la 
matèria, hi van participar Jaume 
Feliu, professor de Geografia de 
la Universitat de Girona; Andreu 
Esquius, membre de l’equip que 
ha elaborat el llibre; i Joaquim 
Farnós, professor de Geografia 
de la Universitat de València. La 
taula rodona també va comptar 
amb la presència de Francesc Joan 
Vendrell, membre de la junta direc-
tiva de l’Institut Ignasi Villalonga. 

Francesc Joan Vendrell, a l’esquerra de la imatge, de la Junta Directiva de l’Institut Villalonga, durant 
l’acte al Col·legi d’Enginyers Tècnics Industrials de Girona.

L’economista Ramon Tremosa parla sobre les connexions aèries internacionals a Catalunya.
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L’IIVEE, la Cambra de Comerç i Indústria de 
Manresa, l’Escola Universitària d’Estudis 
Empresarials, el rotatiu Regió7 i Edicions 3i4 

van ser les entitats responsables de portar Tremosa a 
Manresa el 8 de març del 2007, en concret a l’edifici 
Can Jorba, on va presentar el seu llibre en compa nyia 
de Gonçal Mazcuñan, president executiu del diari 
Regio7; Àlex Puig, director de l’Escola Universitària 
d’Estudis Empresarials de Manresa-FUB; i Manel 
Rosell, president de la Cambra de la ciutat, a més del 
representant de l’IIVEE. 

Cercles Euram

LLEIDA

Manresa
El model de gestió aeroportuària, a debat

Lleida

El Cercle d’Economia de 
Lleida va acollir al maig del 
2005 un debat  al voltant del 

finançament autonòmic. Sota el 
títol de “Finançament autonòmic 
i creixement econòmic”, l’entitat 
va acollir una conferència a càrrec 
de Ramon Tremosa, coautor del 
llibre L’espoli fiscal: una asfíxia 
premeditada. 

La conferència de Tremosa 
s’inseria en les jornades que el 
Cercle d’Economia, entitat que 
acull una part dels representants 
empresarials de Lleida, jornades 
que organitza periòdicament i 
amb les quals pretén tractar temes 
d’actualitat dins del ric teixit empre-
sarial de la comarca del Segrià. 

La conferència va comptar amb 
la presència d’Antoni Garí, soci 
de l’IIVEE, qui va invitar tots els 
presents a sumar-se al projecte 
de l’Euram que promou l’Institut 
Ignasi Villalonga.

BAGES

Finançament autonòmic i creixement 
econòmic 

Ramon Tremosa al Cercle d’Economia de Lleida durant la conferència "Finançament autonòmic 
i creixement econòmic", al maig del 2005.

Acte sobre l’impacte de la gestió aeroportuària en l’economia catalana 
a la Cambra de Comerç de Manresa.
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L’Institut Ignasi Villalonga va 
organitzar, conjuntament 
amb el cercle Euram de 

Palma, el 8 de juny del 2006, la pre-
sentació d’un informe dedicat al 
turisme europeu, un tema que inte-
ressa molt als territoris de l’Euram, 
atesa la importància d’aquest sector 
per a la seua economia i molt espe-
cialment a les Illes. L’informe en 
qüestió analitza les principals ten-
dències del turisme europeu per 
als propers cinc anys, una mena 
de baròmetre que permeta pre-
veure quines seran les destinacio-
ns preferents i com s’organitzaran 
els viatges. 

La conferència va tenir lloc el 
dijous 8 de juny a la Sala Apolo 
de l’Hotel Melià Palas, a càrrec del 
doctor Josep Francesc Valls, cate-
dràtic del Departament de Direcció 
de Màrqueting i del Centre de 
Direcció Turística d’ESADE. 

Cercles Euram

MALLORCA

Mallorca
L’evolució del sector del tursime a les Illes Balears 

CAMP DE TARRAGONA

Reunions preparatòries del Congrés 
Internacional de Turisme, celebrat a Palma 
de Mallorca al novembre del 2005. Sala de 

Juntes de Foment del Turisme de Mallorca, amb 
representants institucionals dels departaments 
de Turisme de les diferents regions de l’Euram 

La sala de conferències del Melià Palas Atenea de Palma de Mallorca va acollir la conferència.

Trobada de socis de l’Institut Ignasi Villalonga a les Illes Balears, 
al restaurant Diplomàtic de Palma de Mallorca.

Francesc Sastre, degà de l’Escola d’Hosteleria  
i Turisme de la UIB, i Josep Francesc Valls, d’ESADE.
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L’11 d’abril del 2007 es va presentar 
el Llibre de les Empreses de l’Euram 
a la Cambra de Comerç de Mallorca. 
Van col·laborar en l’acte el Govern 
de les Illes Balears, la Universitat 
i Sa Nostra. Al Saló de Plens de la 
Cambra de Comerç de Mallorca 
es van aplegar el seu president, 
Joan Gual de Torrella; Fernando 
Alzamora, president de Sa Nostra; 
Eliseu Climent, secretari de l’IIVEE; 
els professors d’Economia de la 
UIB, Francina Orfila i Bartomeu 
Pascual; i Llorenç Huguet, presi-
dent del Consell Econòmic i Social 
de les Illes Balears. El conseller 
d’Economia, Lluís Ramis d’Ayreflor, 
va ser l’encarregat de la cloenda. 

Presentació del Llibre de les 
Empreses a Palma de Mallorca

Menorca

Un dels objectius de l’Institut Ignasi Villalonga ha estat ser present en 
tots els territoris de l’Euram. Amb aquest objectiu, el 4 d’octubre del 
2002 va tenir lloc la presentació d’aquesta institució a Menorca. A 

l’acte van assistir, entre d’altres, la presidenta del Consell Insular de Menorca, 
Joana Barceló; el conseller d’Hisenda i Pressupostos del Govern Balear, Joan 
Mesquida; Francesc Obrador, president del Consell Econòmic i Social de 
les Illes Balears; Llorenç Huguet, rector de la Universitat de les Illes Balears; 
Josep V. Boira i Maiques, director de la Càtedra Ignasi Villalonga; Guillem 
López Casasnovas, catedràtic de la Universitat Pompeu Fabra; Gregori Martín 
Quetglàs, director de l’Institut de Robòtica de la Universitat de València; i 
Eliseu Climent, de la Junta Directiva de l’Institut Ignasi Villalonga.

MENORCA

Presentació de l’Institut Villalonga al Consell Insular

Autoritats i ponents a la presentació de l’Institut Villalonga a Menorca. Al centre Joana Barcelo, presiden-
ta del Consell Insular de Menorca. A la seua esquerra Joan Mesquida, aleshores conseller d’Economia del 

Govern Balear i Francesc Obrador, president del Consell Econòmic i Social de les Illes Balears.

Presentació del Llibre Blanc de les Empreses 
de l’Euram a Palma de Mallorca. Entre d’altres, 
Joan Gual de Torrella, president de la Cambra 
de Comerç de Mallorca i Fernando Alzamora, 
president de Sa Nostra. 

Baix a la esquerra, la presidenta Joana Barceló, conversa amb Guillem López Casasnovas, catedràtic 
d’economia: i Gregori Martín Quetglàs, catedràtic de Robòtica a la Universitat de València.

Baix a la dreta, sopar amb les autoritats econòmiques i empresarials de l’Illa.
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El Cercle Euram de la Marina Alta 
va ser el primer a constituir-se, 
al setembre del 2002. Potser és 

per això que, des d’aleshores, s’ha 
convertit en un dels més dinàmics 
de tot el territori de l’Euram, amb la 
celebració d’activitats que han acon-
seguit aplegar vora 300 empresaris i 
economistes. 

Les primeres trobades van ser ben 
aclaridores per a aquells que, com 
l’empresari Joan Server, van detectar 
des d’un principi el seu potencial. 
“Com a resultat d’aquells primers 
sopars”, explica Server, “els mateixos 
empresaris que hi érem ens vam 
preguntar per què no ens reuníem 
més vegades, per parlar de més 
coses. Vam veure que la gent en 
tenia ganes, i demanava que aquella 
no fóra l’última reunió”. Dit i fet, el 
Cercle Euram de la Marina Alta s’ha 

convertit en el principal fòrum de 
debat per als empresaris i economis-
tes d’aquesta comarca alacantina. 

Aquest esperit ha portat que el 
Cercle Euram aculla un bon nombre 
d’activitats. La primera, la presen-
tació del llibre Euram 2010: la via 
europea, en què els assistents van 
conèixer les xifres que, pel que fa a 
transports i tràfic de mercaderies, 
justifiquen l’impuls d’una euroregió 
a l’Eix Mediterrani. 

Uns mesos més tard va tenir lloc 
una conferència debat amb el direc-
tor de l’Institut Cavanilles d’Alts 
Estudis Turístics, Oto Luque, al vol-
tant de la situació del sector turístic a 
la Mediterrània. També s’hi han cele-
brat tres col·loquis més, el primer 
dels quals sobre les fires comercials, 
amb l’empresari i expresident de Fira 
València, Ramón Cerdà. Per la seua 

banda, el diputat del Parlament de 
Catalunya per ERC, Josep Huguet, va 
abordar els reptes de l’economia pro-
ductiva. En tercer lloc, i ja al març del 
2004, Joan Vendrell, exdirectiu del 
Banc de la Petita i Mitjana Empresa i 
membre del Club de Màrqueting de 
Barcelona, va analitzar els reptes a 
què s’hauran d’enfrontar les empre-
ses de l’Arc Mediterrani per a man-
tenir la seua competitivitat en una 
Europa ampliada a 25 membres. 

Insistint en aquesta mateixa línia, al 
juliol del 2004 el Cercle Euram de la 
Marina Alta va acollir la conferència 
“Els valencians a l’Europa del segle 
XXI”, a càrrec del secretari general 
del PSPV-PSOE, Joan Ignasi Pla. La 
presentació del llibre L’espoli fiscal: 
una asfíxia premeditada ha tancat el 
seguit d’activitats organitzades per 
l’Institut Ignasi Villalonga.

MARINA ALTA

Marina Alta

Una desena d’activitats consoliden el Cercle de la Marina Alta com un
dels més actius de l’Euram

En la imatge de l’esquerra, Joan Ignasi Pla, aleshores secretari general del PSPV, durant la seua intervenció a un sopar del 
Cercle Euram de la Marina Alta. A la dreta, Francesc Joan Vendrell, de la junta directiva de l’Institut Ignasi Villalonga.
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El 28 de juny del 2007, el Cercle 
de Dènia va tornar a ser la seu 
de la conferència “Horitzons de 
l’economia valenciana. Claus per a 
la competitivitat dels clústers valen-
cians”, organitzada, una vegada més, 
per l’IIVEE. La conferència, que 
va tenir lloc al restaurant La Seu 
de la capital de la Marina Alta, 
va estar impartida per Joan Senent, 
doctor en Enginyeria Industrial i 
professor titular del Departament 
d’Organització d’Empreses de la 
Universitat Politècnica de València. 
Novament va ser l’economia del País 
Valencià la que va vertebrar aquesta 
conferència, dedicada a l’anàlisi dels 
factors que poden incrementar, de 
manera favorable, el grau de com-
petitivitat dels diversos sectors que 
actuen com el seu motor principal. 

L’economista  de 
lnstitut Valencià 
d ’ I n v e s t i g a c i o n s 

Econòmiques (IVIE), Vicent 
Cucarella, va pronunciar 
una conferència a l’hotel 
Chamarel de Dénia el 13 de 
desembre del 2007. La con-
ferència i el debat posterior 
es van centrar en l’anàlisi 
de les balances fiscals a les 
comunitats autònomes, i en 
concret en el context espe-
cial del País Valencià.

CAMP DE TARRAGONA

El 15 de juny del 2006, Dénia  va acollir un 
sopar tertúlia amb Ramon Tremosa, profes-
sor de Teoria Econòmica de la Universitat 

de Barcelona i especialista en economia regional 
i monetària, a més de col·laborador habitual de 
diverses revistes d’actualitat econòmica. 

L’acte celebrat a la capital de la comarca de 
la Marina Alta va comptar amb la presència 
d’empresaris locals, a més d’aquells socis i amics de 
l’Institut que també hi van voler assistir. El Cercle 
Euram de la Marina Alta és un dels més actius des 
de la seua creació, el 2002.

Membres del Cercle Euram de la Marina Alta a la platja de les Marines de Dénia.

Joan Senent, economista i enginyer industrial, s’adreça als assistents a 
la conferència celebrada al restaurant la Seu de Dènia. 
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L’Institut Ignasi Villalonga 
va iniciar al novembre 
del 2003 les seues acti-

vitats a la Marina Baixa, amb 
una conferència del director 
de la Càtedra Ignasi Villalonga, 
l’especialista en geografia urba-
na Josep V. Boira. La conferència 
va tenir lloc als salons de l’hotel 
Bali, de la platja de Ponent. A 
més de trobades amb empresa-
ris de la zona i participacions en 
alguns dinars empresarials orga-
nitzats a la ciutat, a l’octubre del 
2006 es va presentar a la ciutat 
de Benidorm l’informe "Viatgers 
Europeus 2010", a càrrec del doc-
tor Josep Francesc Valls, catedrà-
tic del departament de Direcció 
de Màrqueting i del Centre de 
Direcció Turística d’ESADE. L’acte 
va estar organitzat conjuntament 
per l’Institut Ignasi Villalonga i 
l’Associació d’Hostalers i Hotelers 
de la Costa Blanca (Hosbec). El 
seu president, Pere Joan Devesa, 
fou l’encarregat de presentar el 
professor Valls a la sala d’actes 
de la CAM, situada al centre de 
la ciutat, vora l’Ajuntament i la 
platja de Llevant. A l’acte, hi van 
assistir hotelers destacats de 
Benidorm i gerents de les princi-
pals cadenes hoteleres presents 
a la comarca. D’altra banda, al 
juny del 2007, el secretari de 
l’Institut Ignasi Villalonga, Eliseu 
Climent, va presentar el projecte 
de l’Euram davant dels assistents 
al dinar setmanal del Club Rotary 
de Benidorm en un cèntric hotel 
de la ciutat. 

MARINA ALTA

Marina Baixa
Benidorm centra les activitats de l’Institut Ignasi Villalonga en aquesta comarca

Josep V. Boira, primer director de la Càtedra Ignasi Villalonga, a la presentació 
 efectuada a l’hotel Bali de  Benidorm.

A l’esquerra, Pere Joan Devesa, president de l’Associació Empresarial Hostelera de Benidorm i la Costa Blanca 
(HOSBEC), al costat de Josep Francesc Valls, d’ESADE, a la sala de conferències de la CAM a Benidorm.



dossier Euram / 137

Cercles Euram

MARINA ALTA

Osona

Els sopars d’empresaris de l’Euram a Vic consoliden l’activitat del Cercle Euram d’Osona.

El Cercle Euram d’Osona és 
un dels més actius de tot 
l’Arc Mediterrani, fet que 

ha quedat ben palès en la seua 
agenda d’activitats. Durant aquest 
temps, els responsables del Cercle 
han organitzat tres sopars empre-
sarials, eina que s’ha mostrat molt 
útil com a punt de trobada i fòrum 
per a debatre les debilitats i els 
punts forts del teixit empresarial 
d’aquesta comarca.

Durant el sopar que es va celebrar 
a l’abril del 2003, els empresaris 
participants, entre els quals hi havia 
Joan Font, director del grup Bon 
Preu i president del Cercle Euram 
d’Osona, van tenir l’oportunitat de 
parlar de “La internacionalització 
de l’empresa”. En la conferència 
anterior al sopar, que va tenir lloc 

a la vila de Tona, hi van intervenir 
Josep Torrents, director general de 
Germans Boada , qui va detallar 
el procés d’exportació seguit per 
la seua empresa de maquinària, 
i Albert Collado, consultor de 
Garrigues Advocats.

En una línia molt semblant, al 
mes d’abril del 2004 i sota el 
títol “Osona, l’oportunitat perdu-
da?”, els membres de l’Institut 
Villalonga van debatre sobre el 
futur de la comarca, tot just coinci-
dint amb la publicació de l’Anuari 
Estadístic de la Comarca d’Osona. 
Els ponents d’aquesta conferèn-
cia van ser Santiago Ponce, pro-
fessor de la Universitat de Vic; 
Joan Ramon Rovira, en represen-
tació de la Cambra de Comerç 
de Barcelona; i Joan Sabartés, 

membre de la junta directiva de 
l’Institut Ignasi Villalonga. 

 El sopar d’empresaris de 
l’Euram, que va tenir lloc al mes 
de setembre del 2004, va estar 
presidit pel conseller d’Economia 
i Finances de la Generalitat de 
Catalunya, Antoni Castells. 
A l’acte van assistir més de 50 
empresaris. 

També va visitar el Cercle 
Euram d’Osona el president de 
Convergència i Unió,  Artur Mas, 
al novembre del 2004, que va trac-
tar les perspectives econòmiques 
de Catalunya.

Al desembre del 2004, els mem-
bres del Cercle Euram d’Osona 
van participar en la presentació del 
llibre L’espoli fiscal: una asfíxia 
premeditada (Edicions 3i4). 

A la dreta Artur Mas, secretari general de Convergència i Unió, als sopars del Cercle Euram d’Osona. 
A la esquerra, el conseller d’Economia Antoni Castells amb Joan Font, president de Bon Preu.
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Jordi Pujol al VI Sopar 
d’Empresaris de 
l’Euram

Cercles Euram

OSONA

L’1 de març del 2006, Vic va acollir 
el VI Sopar d’Empresaris del Cercle 
Euram. El sopar, que ha estat orga-
nitzat pel Cercle Euram d’Osona 
des dels seus inicis l’any 2002, va 
tenir lloc al restaurant Torre Simón 
i va comptar amb la participació de 
l’expresident de la Generalitat de 
Catalunya, Jordi Pujol. També s’hi 
van deixar veure socis i amics de 
l’Institut, a més de representants de 
l’empresa Bon Preu i el seu director 
general i membre de la junta direc-
tiva de l’Institut Ignasi Villalonga, 
Joan Font.

Joan Font, president de Bon Preu i membre de la Junta Directiva de l’Institut Ignasi Villalonga, 
conversa amb Jordi Pujol durant un moment del VI Sopar d’Empresaris de l’Euram a Osona.

 Salons del restaurant Torre Simón a Vic, durant la celebració del VI Sopar d’Empresaris de l’Euram a la 
comarca d’Osona, que tingué com a convidat l’expresident de la Generalitat de Catalunya, Jordi Pujol.
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CAMP DE TARRAGONA

Cercles Euram

El 7 de març del 2007, i sota 
el títol “La propera ordena-
ció territorial d’Osona: quins 

usos i distribució del sòl volem?”, 
el Cercle Euram de la comarca 
d’Osona va organitzar una jorna-
da de debat amb el secretari gene-
ral de Planificació Territorial de la 
Conselleria de Política Territorial i 
Obres Públiques de la Generalitat de 
Catalunya, Oriol Nel·lo. El creixe-
ment de la població, les infraestruc-
tures i l’activitat comercial intraco-
marcal i en l’àmbit macroregional 
amb la resta de l’Arc Mediterrani i 
Europa fan necessari replantejar i 
posar en marxa plans d’ordenació 
territorial amb l’objectiu d’establir 
les bases d’ordenació del territori 
per als anys vinents. També esdevé 
necessari, especialment en aquelles 
zones més allunyades de les zones 
clàssiques de creixement urbà de la 
costa, fer un plantejament del sòl 
davant del creixement de l’activitat 
constructora a l’interior.

El IX Sopar d’Empresaris de 
l’Euram va tenir lloc al novem-
bre del 2007 amb la presència 
de Ferran Soriano, president de 
The Node Company, soci de Nauta 
Capital i vicepresident Econòmic 
del Futbol Club Barcelona. En 
la seua intervenció, Soriano va 
destacar que tant Barcelona com 
Catalunya en conjunt poden ser 
un centre de talent creatiu i un 
pol d’innovació. No obstant això, 
va puntualitzar que les empreses 
catalanes han de ser conscients 
de la necessitat de fomentar les 
aliances empresarials, encara que 
això supose compartir la propietat 
i l’àmbit de decisió. 

Al gener del 2008 es va celebrar el 
X Sopar d’Empresaris de l’Euram al 
restaurant Torre Simón (Tona), pre-
sidit per Pere Solà, director gene-
ral d’Urbanisme de la Generalitat 
de Catalunya, i també organitzat 
conjuntament per l’Institut Ignasi 
Villalonga i Bon Preu. 

Altres activitats que va dur 
a terme el Cercle Euram 
d’Osona durant el 2006 va 

ser, d’una banda, la presentació 
dels treballs elaborats en el marc 
del Llibre blanc de les empre-
ses de l’Euram, amb la presèn-
cia del coordinador de l’obra, el 
catedràtic d’Economia i membre 
de la junta directiva de l’Institut 
Ignasi Villalonga, Oriol Amat.  

D’altra banda, al desembre 
del 2006 es va organitzar un 
sopar tertúlia amb la presèn-
cia de Carlos Losada, director 
general d’ESADE i president 
de la Comissió d’Estratègia, 
Inversions i Competència de Gas 
Natural, a més de president de la 
companyia aèria Clickair. Entre 
altres qüestions, Losada va par-
lar de l’entorn actual en què ens 
movem la internacionalització de 
l’economia i les amenaces i opor-
tunitats que alhora presenta.

Ferran Soriano, vicepresident econòmic del Futbol Club Barcelona, conversa amb Joan Font.

Presentació del Llibre  de les Empreses 
de l’Euram. Oriol Amat, a la dreta, 

al costat de Joan Sabartés, de la junta directiva 
de l’Institut Ignasi Villalonga.
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RIPOLLÈS

Ripoll

El model de gestió aeroportuària, a 
debat

Un altra de les comarques 
on els empresaris dispo-
sen d’un Cercle Euram és 

el Ripollès. En aquesta comarca, 
i més concretament a la ciutat 
de Ripoll, va tenir lloc al novem-
bre del 2004 un sopar col·loqui al 
qual van assistir una quinzena de 
representats empresarials i econò-
mics d’aquesta comarca catalana. 
L’acte va comptar amb la presèn-
cia de Joan Casas, membre de la 
junta directiva de l’Institut, que va 
donar a conèixer les diverses línies 
de treball que desenvolupa l’IIVEE, 
i amb Eudald Batlle, empresari de 
la comarca del Ripollès. 

Safor
SAFOR

El Cercle Euram de la Safor ha intensificat les activitats i la seua presència empresarial  
a la comarca des del 2004

Al’abril del 2004 es va organit-
zar la Jornada d’Economia i 
Empresa “El sector turístic: la 

diversificació econòmica de les ciutats 
de l’Arc Mediterrani”, a la qual van assis-
tir mig centenar d’empresaris i perso-
nes relacionades amb aquest sector 
de l’economia. En la Jornada van par-
ticipar el professor de la Universitat 
Politècnica de València, Joan Cambrils, 
i el president de Foment de Turisme 
de Mallorca, Miquel Vicenç, que van 
exposar els models turístics de Gandia 
i les Illes Balears, respectivament. 
D’altra banda, el Cercle Euram de la 
Safor va rebre la visita, a l’octubre del 
2004, de l’expresident de la Generalitat 
de Catalunya, Jordi Pujol, qui va estar 
a la capital de la Safor convidat per 
l’IIVEE i el Fòrum de Diàleg de la locali-
tat. Pujol va pronunciar una conferèn-
cia sobre “L’interès col·lectiu econòmic 
entre valencians i catalans”.

Conferència de Ramon Tremosa al Cercle Euram de la Safor, 
al resturant Sant Jordi de Gandia, al maig del 2005.

J.Manuel Orengo, alcalde de Gandia, amb Jordi Pujol 
durant la visita d’aquest a la capital de la Safor.

D’esquerra a dreta:  Ramon Soler,  
de la junta de l’IIVEE al País Valencià, Jordi Pujol,  

i Eliseu Climent.
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Josep Francesc Valls, catedràtic 
del Departament de Màrqueting 
de l’escola de negocis ESADE 

(Barcelona), va presentar el 12 d’abril 
del 2007, a la sala de conferències 
Foment AIC de Gandia, les conclu-
sions de l’informe “Viatgers Europeus 
2010”. 

L’estudi analitza el comportament de 
la demanda dels turistes europeus els 
propers anys, com es mouen i cap a on 
els principals fluxos turístics, quines són 
les destinacions que han experimentat 
un augment de la demanda i com hi 
influeixen factors com l’eclosió de les 
companyies de baix cost o el terrorisme 
internacional. L’informe ha estat elabo-
rat pel Centre de Direcció Turística de la 
mateixa escola de negocis. 

Aquesta nova trobada del Cercle 
Euram de la Safor va comptar amb 
la participació d’Antoni Gomar, regi-
dor de Promoció Econòmica de 
l’Ajuntament de Gandia, que va pre-
sentar l’acte.  Per la seua banda, al 
novembre del 2007, al restaurant Tano 
Resort va tenir lloc el sopar del Cercle 
Euram, amb la conferència sobre la 
innovació empresarial a càrrec d’Enric 
Bigné, vicerector de la Universitat de 
València, i Joan Alacazar.  

En la imatge de dalt, Josep Francesc Valls presenta l’informe d’ESADE sobre el turisme. 
Baix, sessions del Cercle Euram de la Safor als salons del Tano Resort de Gandia.
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TERRES DE L’EBRE

Tortosa
El futur de l’empresa catalana, a debat 
a les Terres de l’Ebre

Tortosa va acollir el 19 d’octubre 
del 2005 la presentació de 
l’IIVEE  davant de l’Associació 

d’Empresaris de les Comarques de 
l’Ebre (AECE), que agrupa bona part 
dels empresaris d’aquest territori. 
Per a l’ocasió, es va organitzar una 
conferència al voltant d’“El futur 
de l’empresa catalana. Innovació, 
patents i marques”, on els ponents 
van posar l’accent en la necessi-
tat de potenciar la imatge corpo-
rativa de les empreses i garantir 
les patents dels productes. Amb la 
celebració d’aquesta presentació-
conferència, l’Institut pretenia con-
tribuir al debat sobre elements de 
millora de la situació empresarial. 

València

VALÈNCIA

La ciutat de València i la comarca de l’Horta han estat el centre de diverses conferèn-
cies de l’Institut Ignasi Villalonga

L’hotel Reina Victòria de la 
ciutat de València va acollir 
al juny del 2005  “Castelló-

Tarragona. L’eix mediter rani pen-
dent”, un debat que es va aprofitar 
per a presentar, a la capital del 
País Valencià, Ferrmed, un projec-
te d’eix ferroviari per a tot l’Arc 
Mediterrani fins al nord d’Europa. 
El secretari general de Ferrmed, 
Joan Amorós, va assegurar que 
aquesta iniciativa és “l’única 
viable perquè no té cap desnivell 
que l’impossibilite tècnicament”. 
“En canvi, el que passa per Madrid 
hauria de fer front a 1.000 metres 
de pendent”, va assegurar el secre-
tari general de Ferrmed en al·lusió 
a les informacions fetes públiques 
el passat mes de juny, segons les 
quals la patronal CEOE i diversos 
operadors ferroviaris aposten per 
un eix que, des d’Algesires, traves-
sa el centre de la Península i aïlla 

el País Valencià. Davant d’aquesta 
proposta, Amorós va recordar que 
els beneficis directes de Ferrmed 
arriben a 90 milions de persones, 
xifra que representa el 21% del 
PIB de la Unió Europea. La veu 
d’Amorós s’unia, d’aquesta manera, 
a la de la Confederació Empresarial 
Valenciana, que també va mostrar 
el seu rebuig a la proposta de la 
CEOE.

Presentació de L’espoli fiscal (3i4, 2004), 
l’obra de l’economista i professor de la 

Universitat de Barcelona,  Ramon Tremosa, 
a la Cambra de Comerç de Tortosa. 

Gregori Martín Quetglàs, catedràtic de la Universitat de València, intervé a València en un acte  
sobre les connexions ferroviàries amb Europa.

Ferran Villalonga i Eliseu Climent en la roda de 
premsa sobre la connexió ferroviària amb Europa 

celebrada a l’Hotel Reina Victòria de València.
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Al juny del 2006 tenia lloc a la ciutat de València 
la conferència titulada “Com viatjarem els euro-
peus?”, a partir de l’informe “Viatgers Europeus 

2010”, centrat a investigar el comportament de la deman-
da dels turistes del vell continent durant el proper quin-
quenni i que ha estat fruit de la investigació duta a terme 
des del Centre de Direcció Turística de la prestigiosa 
escola de negocis ESADE. 
El director del treball, el catedràtic del departament de 
Direcció de Màrqueting d’ESADE (Barcelona), el doc-
tor Josep Francesc Valls, va ser novament l’encarregat 
d’explicar el contingut d’aquest estudi. L’acte va ser pre-
sentat per Pere Joan Devesa, president de l’Associació 
d’Hotelers de Benidorm i la Costa Blanca (HOSBEC) i, 
en aquesta ocasió, als amics i socis de l’Institut Ignasi 
Villalonga que es van voler acostar a l’hotel Astoria, 
seu de la presentació, es van afegir membres de la 
Unió Hotelera de València, de l’Associació Valenciana 
d’Agències de Viatges i el Valencia Convention Bureau, 
agència de promoció turística depenent de l’Ajuntament 
de València. 

L’edifici Octubre Centre de Cultura 
Contemporània, seu a la ciutat de València 
de l’Institut Ignasi Villalonga, va servir, al 

juliol del 2007, de marc per a la trobada empresa-
rial “Transport aeri i creixement econòmic a l’Arc 
Mediterrani. El potencial dels aeroports valen-
cians”. En aquesta nova presentació del seu llibre, 
el professor Ramon Tremosa va voler centrar-se en 
la part del seu treball que més directament afecta 
l’economia valenciana, és a dir, la gestió aeropor-
tuària i l’impacte subsegüent sobre el territori. 
En particular, el debat es va centrar en el poten-
cial de les infraestructures aeroportuàries del País 
Valencià, en el ja existent aeroport de Manises, 
actualment en procés d’ampliació, l’Altet d’Alacant 
i el nou aeroport de Castelló. Socis i empresaris no 
van voler faltar a la conferència, que es va tancar 
amb un dinar empresarial. 

Dinar d’empresaris amb Ramon Tremosa a l’edifici Octubre, a València

Sedaví, a la comarca de l’Horta, va acollir el 
desembre de 2006 la celebració d’una jornada 
dedicada al sector del moble, a la innovació i 

al disseny a l’Arc Mediterrani. L’acte es va celebrar 
amb la col·laboració de l’Ajuntament de Sedaví, i 
va servir per a presentar l’obra Sedaví, bressol del 
moble. Hi van intervenir l’alcalde de la localitat, 
Manuel Corredor Sanchis; Antonio Baixauli, vicepre-
sident de la Confederació Empresarial Valenciana; 
Rafael Pérez, secretari general de la Federació 
Valenciana del Moble; i Javier Pastor, professor de 
l’Escola Tècnica Superior d’Enginyeria del Disseny 
de la Universitat Politècnica de València 

Sala de plens de l’Ajuntament de Sedaví (Horta Sud) durant la 
jornada dedicada al moble.

Pere Joan Devesa, d’HOSBEC, i Josep Francesc Valls, d’ESADE, 
a l’hotel Astoria de València.
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VALLÊS

Vallès

El Cercle Euram del Vallès organitza des del 2005 conferències i debats a Sabadell, 
Terrassa i Sant Cugat

L’Auditori de la Caixa Sabadell 
va acollir, al juny del 2005, 
la presentació de L’espoli 

fiscal, una asfíxia premeditada, a 
càrrec de Ramon Tremosa, coau-
tor del llibre juntament amb Jordi 
Pons. Més de 150 empresaris de 
Sabadell van assistir a la presenta-
ció, en la qual Tremosa va explicar 
els resultats de l’estudi de la situa-
ció de les balances fiscals per als 
territoris de l’Euram. 

En l’acte també van partici-
par Joan B. Casas, membre de la 
junta directiva de l’Institut Ignasi 
Villalonga, i Anna Maria Montseny, 
d’EcoConcern Sabadell.

Al juny del 2006, a l’auditori de Caixa 
de Sabadell es va presentar l’obra de 
Josep V. Boira València-Barcelona. 
Retorn al futur. La presentació va 
ser a càrrec de Lluís Brunet, pre-
sident de l’entitat bancària Caixa 
Sabadell, i va comptar amb les 
intervencions de Joan B. Casas, 
economista i membre de la junta 

directiva de l’Institut Ignasi 
Villalonga, i de Josep Llobet, 
director de la Fundació Bosch i 
Cardellach. Anna Maria Montseny, 
membre del Cercle Euram del 
Vallès i presidenta d’Ecosabadell, 
va ser l’encarregada de moderar 
l’acte.

D’altra banda, entre el febrer i el 
març del 2007, dues  van ser les ciu-
tats de la comarca del Vallès que van 
tenir l’oportunitat de veure i escoltar 
la presentació d’Estatut, aeroports 
i ports de peix al cove de mà del pro-
fessor Ramon Tremosa. La Cambra de 
Comerç de Sabadell en primer lloc, el 
dia 15 de febrer, i el Sant Cugat Trade 
Center just un mes després, el 15 de 
març, van ser els llocs escollits. 

A Sabadell, sota el títol d’“Aero-
ports i territori: riscs i oportuni-
tats de l’actual model aeroportua-
ri centralitzat espanyol”, Ramon 
Tremosa va repetir les seues rei-
vindicacions per un canvi en la 
gestió del model aeroportuari 

català, controlat des de Madrid. 
I aquesta presentació també es 

va fer a Sant Cugat. En aques-
ta ocasió, organitzat pel Diari de 
Sant Cugat en col·laboració amb 
el SC Trade Center, PIMEC-Vallès 
Sud i  l’IIVEE, l’acte, que resseguí la 
línia de l’anterior, estava obert al 
públic en general, però s’adreçava 
sobretot, pel contingut, al sector 
empresarial.

Josep V. Boira, en la presentació de l’obra València i Barcelona, retorn al futur a Sabadell. 
A la seua esquerra, Lluís Brunet, aleshores president de la Caixa de Sabadell. A la dreta de la 
imatge, Joan B. Casas, de la Junta de l’Institut Villalonga.
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Al maig del 2004, Ontinyent va 
acollir una conferència que, 
sota el títol “Els reptes de la 

política comercial europea”, apunta-
va directament cap a un dels temes 
d’interès de bona part dels empre-
saris d’aquesta comarca. De la mà de 
Salvador Maluquer, vicepresident de 
l’Associació Industrial Tèxtil de Procés 
Cotoner, una setantena d’empresaris 
van assistir a una conferència on es 
parlà, entre altres coses, de l’impacte 
de la liberalització comercial sobre el 
sector tèxtil, a més de les posicions 
en aquest sentit de la Unió Europea.  
Maluquer va recordar que Catalunya 
i el País Valencià absorbeixen dues 
terceres parts de l’ocupació que pro-
porciona aquest sector en el conjunt 
de l’Estat.  Maluquer (en la imatge a 
l’esquerra) va ser presentat per José 
Serna, secretari general d’ATEVAL (a 
la dreta de la foto).

D’altra banda, al juliol del 2005 va 
tenir lloc a la ciutat d’Albaida una 
sessió organitzada per l’Institut Ignasi 
Villalonga dedicada a la gestió de 
destinacions de l’àmbit del turisme 
rural, un sector de gran expansió a 
la comarca de la Vall d’Albaida. Hi 
van intervenir Oto Luque, expert en 
turisme i professor de la Universitat 
de València, i Emili Obiol, profes-
sor de Geografia a la Universitat de 
València. També l’any 2005, l’Institut 
Villalonga va portar el professor 
Ramon Tremosa a parlar sobre el 
finançament auronòmic. L’acte, que 
va comptar amb la col·laboració de la 
regidoria de Promoció Econòmica de 
l’Ajuntament d’Ontinyent, va tenir lloc 
al saló d’actes de la seu universitària 
d’Ontinyent, i va ser presentat per 
Rafael Benyto, director d’Inversions 
de Caixa Ontinyent i soci de l’Institut 
Villalonga. 

Vall d’Albaida

VALL D’ALBAIDA

L’estratègia europea del tèxtil, 
a la Vall d’Albaida

A l’esquerra, Salvador Maluquer, d’Intertèxtil; al seu costat, 
José Serna, secretari d’ATEVAL (Associació d’Empresaris Tèxtils de la Comunitat Valenciana). 

Acte sobre el futur de l’aeroport de Sabadell i la gestió 
d’AENA. Al centre de la imatge, Joan B. Casas i Josep 

Bové, assessor d’empreses i soci de l’Institut Villalonga.



2008-2010
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Les infraestructures de transport a Andorra: 23 
d’octubre de 2007, taula rodona. A l’acte, que 
tingué lloc a l’edifici Cedit d’Andorra la Vella, 

hi intervingueren el Sr. Francesc Robert, president 
del Cercle Euram d’Andorra; el Sr. Xavier Jordana, 
ministre d’Ordenament Territorial; el Sr. Ramon 
Tremosa, economista, i el Sr. Andreu Ullied, de la 
consultora Mcrit, especialitzada en estudis estratègics 
sobre el transport, que treballa també juntament amb 
l’Institut Ignasi Villalonga d’Economia i Empresa en 
l’elaboració del Llibre blanc de les infraestructures 
de l’Euram. Per altra banda, el 25 de novembre 
de 2009 va tenir lloc una taula rodona dedicada al 
sector del comerç a l'Arc Mediterrani, amb represen-
tants municipals d'Andorra, Barcelona i Benidorm. 

ANDOREA

Andorra

El Cercle Euram d'Andorra, centra les seues activitats en el 
comerç i les infraestrucutures

El Cercle Euram de Catalunya 
Nord es va constituïr durant 
el 2008 i 2009,  després d’un 

parell d’anys durant els quals s’han 
organitzat diversitat de conferències 
i congressos.
Constitució del Cercle Euram de 
la Catalunya Nord: 12 de febrer, a 
Perpinyà. Una trentena d’empresaris 
de diferents sectors econòmics de tot 
Catalunya Nord assistiren a aquesta 
reunió celebrada a la seu de la Union 
pour les Entreprises (UPE) al carrer 
de Camille Pellatan de Perpinyà. Va 

ser nomenat en el càrrec de presi-
dent el Sr. Robert Guichet, president 
també del grup d’empreses de G-16 
de Catalunya Nord, i com a vicepre-
sident el Sr. Marc Espí, de l’empresa 
Iberco. Durant la reunió constitutiva 
es va acordar que aquest nou cercle 
naix amb l’objectiu de potenciar les 
relacions comercials interfrontereres 
de l’Euroregió de l’Arc Mediterrani, 
així com les culturals i institucio-
nals. El Cercle Euram de Catalunya 
Nord s’unirà a la cadena de centres 
de reflexió que ja estan en funcio-
nament en altres zones de l’Arc 
Mediterrani.
Jornada de debat transfronterer 
sobre economia i infraestructures: 
25 de novembre, organitzada pel 
Cercle Euram de Catalunya Nord 
al restaurant Au Clos des Lilas de 
Perpinyà.

CATALUNYA NORD

L'Institut Villalonga consolida la seua 
presència a Perpinyà.

Una de les presentacions de l'Institut Ignasi 
Villalonga a Perpinyà, amb la participació de la 

Unió Patronal de la Catalunya Nord, G-16 i la Regió 
del Llenguadoc - Roselló, el mes de gener de 2009.

Catalunya Nord

Francesc Robert, president del Cercle Euram d’Andorra en un moment de la 
seua intervenció a l’edifici Crèdit d’Andorra la Vella. 

Baix, taula rodona amb representants de municipis de l'Arc Mediterrani.
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Barcelona

A Barcelona, a més dels congres-
sos i trobades més importants 
que es localitzen al llarg de l’any 

a la ciutat, l’Institut Ignasi Villalonga 
ha organitzat diverses presentacions 
de llibres, conferències i reunions amb 
socis, empreses i institucions del món 
econòmic durant el 2008 i 2009.
Catalunya serà logística o no serà: 
26 de març de 2008. Es presenta el 
llibre de l’economista de la Universitat 
de Barcelona, Sr. Ramon Tremosa, 
a l’escola de negocis ESADE. Per 
una altra banda, l’1 d’abril, l’obra 
es va presentar a l’Aula d’Extensió 
Universitària de la Gent Gran.
Catalunya, país emergent: el 7 
de maig es va presentar al Centre 
d’Infraestructures World Trade Center. 

L’obra també va ser presentada a la 
ciutat el 5 de juny de 2008. En aquesta 
ocasió, l’acte va tenir lloc a l’Aula 
Magna de la Facultat de Ciències 
Econòmiques de la Universitat de 
Barcelona, amb la participació del Sr. 
Jordi Pujol i la retransmissió en directe 
per part de Vilaweb TV.
Trobada de socis de tot Catalunya: 
El 2 d’octubre es va celebrar aquesta 
reunió amb el president de l’Institut, 
Sr. Ferran Villalonga, i el vicepresi-
dent, Sr. Joan Casas, recentment nome-
nats cònsol general d’Espanya a Nova 
York i degà del Col·legi d’Economistes 
de Catalunya, respectívament.
Constitució oficial del Cercle Euram 
de Barcelona: El 30 d’octubre va tenir 
lloc la constitució oficial del Cercle 
Euram de Barcelona al restaurant La 
Provença amb l’assistència dels socis 
de la capital catalana.
I Jornada de debat «Cruïlla de 
generacions – Estratègies per al 
dia després»: El 8 de novembre, 

l’Institut Ignasi Villalonga va parti-
cipar com a entitat coorganitzadora 
a la Universitat Pompeu Fabra jun-
tament amb l’Associació Catalana 
de Professionals, la Generalitat de 
Catalunya, la Universitat Pompeu 
Fabra i la Fundació Cultura.
Presentació de l’obra Eufòria i 
pànic: El 22 de desembre es va pre-
sentar la darrera obra d’Oriol Amat, 
catedràtic de Comptabilitat i membre 
de la Junta Directiva de l’Institut Ignasi 
Villalonga, a l’Associació de Tècnics 
Tributaris de Catalunya i Balears.
Premi d’Honor Fundació Lluís 
Carulla: El 19 de novembre, el Sr. 
Joan Font, president de Bon Preu i del 
Cercle Euram d’Osona, a més de mem-
bre de la Junta Directiva de l’Institut 
Ignasi Villalonga, va rebre el Premi 
d’Honor Fundació Lluís Carulla per 
la seua trajectòria personal i professio-
nal. El premi es va lliurar en un acte 
públic al Saló de Cent de l’Ajuntament 
Barcelona.

BARCELONA

Impulsar la centralitat europea de 
l'Euram

Diverses imatges de les activitats dutes a terme per l’Institut Ignasi Villalonga a Barcelona. Baix, a l’esquerra, Oriol Amat presenta el seu darrer llibre 
Eufòria i pànic. Dalt, a la dreta, Joant Font, president de Bon Preu i president del Cercle Euram d’Osona, rep el Premi d’Honor de la Fundació dació Lluís 

Carulla per la seua trajectòria personal i professional. Baix, a la dreta, Jordi Pujol a la presentació del darrer llibre de Ramon Tremosa.
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De la mateixa manera que en 
el cas de Catalunya Nord, 
també el Cercle Euram de 

les Terres de l’Ebre s’ha consti-
tuït formalment després de diver-
ses activitats durant el 2008 i el 
2009. Catalunya serà logística o 
no serà: El 12 de març es va pre-
sentar a Tortosa aquesta obra de 
l’economista Ramon Tremosa. A 
la imatge de dalt, l’economista al 
costat del Sr. José María Chavarría, 
vicepresident primer de la Cambra 
de Tortosa. Entre els assistents, 
que ompliren el saló d’actes, hi 
havia l’alcalde de la ciutat, Sr. 
Ferran Bel i Accensi, els membres 
de la Comissió d’Infraestructures 
de la Cambra i representants del 
món econòmic i polític local. Entre 
els temes que es van tractar en el 
debat s’exposaren algunes de les 
dades de l’estudi fet per la mateixa 
Cambra de Comerç de Tortosa 
sobre la navegabilitat del riu Ebre 
per al transport de mercaderies per 
tot el seu eix.
Constitució oficial del Cercle 
Euram de les Terres de l’Ebre: El 
16 d’octubre va tenir lloc la cons-
titució oficial del Cercle Euram de 
les Terres de l’Ebre amb la presen-
tació del nou llibre del Sr. Ramon 
Tremosa, Catalunya, país emer-
gent, i la realització d’una visita a 
les instal·lacions portuàries de Sant 
Carles de la Ràpita. Hi assistiren 
també el president del Club Nàutic 
de Sant Carles de la Ràpita, Sr. 
Víctor Brunet, i el primer tinent 
d’alcalde d’aquesta localitat del 
delta de l’Ebre, Sr. Josep Pitarch.

TERRES DE L'EBRE

Terres de l’Ebre
La connexió necessària per a l'Arc 
Mediterrani 

La consolidació del Cercle 
Euram de l’Empordà s’ha 
vist reforçada durant el 2008 

i el 2009 amb el desenvolupament 
de diferents activitats centrades en el 
debat econòmic i empresarial de la 
comarca, així com d’aquelles relacio-
nades amb els temes d’actualitat de 
l’Euroregió de l’Arc Mediterrani.

Figueres
La situació actual de la construc-
ció, oportunitats i perills: El 6 
de novembre de 2007, a l’Auditori 
Narcís Monturiol de Figueres, el 
Cercle Euram de l’Empordà va acollir 
empresaris de la comarca per assistir 
a aquesta conferència, que va comptar 
amb la presència del Sr. Francesc 

Joan, membre de la Junta Directiva 
de l’Institut Ignasi Villalonga i con-
seller delegat de Burgmaster; el Sr. 
Antoni Benavides Vico, inspector de 
Treball i de la Seguretat Social, i el 
Sr. Francesc Fernández, president de 
Construccions Riera.
Fiscalitat de les empreses i compe-
titivitat: El 13 de desembre tingué 
lloc aquesta conferència amb la par-
ticipació com a ponents del Sr. Luis 
Alberto García, advocat, soci director 
de Tax Legal Advocats i inspector tèc-
nic d’Hisenda en excedència, i el Sr. 
Joan B. Casas, aleshores vicedegà del 
Col·legí d’Economistes de Catalunya, 
soci director de Faura Casas Auditors 
Consultors i vicepresident de l’Institut 
Ignasi Villalonga.

EMPORDÀ

Enfortir les relacions transfrontereres

Empordà

L’economista Xavier Sala i Martín s’adreça als assistents de l’acte organitzat pel Cercle Euram de 
l’Empordà i Figueres Tribuna Oberta. 
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EMPORDÀ

Catalunya serà logística o no serà: 
El 27 de març, l’economista Sr. 
Ramon Tremosa presentà el seu lli-
bre a l’Auditori Narcís Monturiol de 
Figueres.
Les relacions transfrontereres: El 
24 d’abril s’organitzà la conferència 
de la professora de teoria econòmi-
ca de la Universitat de Barcelona, 
Elisenda Palauzie, dins del tema 
de les relacions transfrontereres, a 
l’Hotel Empordà, presentada pels 
presidents dels cercles Euram de 
l’Empordà i de Catalunya Nord, sen-
yors Pere Padrosa i Robert Guichet, 
respectivament.
Xavier Sala i Martín. El 24 d’abril, 
a l’Hotel Figueres, va tenir lloc una 
conferència del conegut economista i 
escriptor Sr. Xavier Sala i Martín. A 
l’acte, organitzat de manera conjunta 
per l’Institut Ignasi Villalonga de 
l’Empordà, amb la col·laboració de 
Figueres Tribuna Oberta, que se cele-
brà acompanyat del sopar, hi assistí 
un públic nombrós.
Cap on va Catalunya? Reflexions 
sobre la societat catalana del segle 
XXI. El 19 de juny, el Cercle Euram 
de l’Empordà organitzava, novament 

a Figueres, el sopar col·loqui a càrrec 
del Sr. Vicenç Villatoro, escriptor, 
periodista i analista polític. L’acte 
comptà també amb la participació del 
Figueres Tribuna Oberta.
Conveni de col·laboració entre 
la Universitat de Perpinyà, 
l’Ajuntament de Figueres i 
el Cercle Euram de l’Empordà 
de l’Institut Ignasi Villalonga: 
L’1 de desembre, i per tal de pro-
moure i desenvolupar la coopera-
ció en la formació que s’impartirà 
dins el marc transfronterer català 
del màster professional de relacions 
transfrontereres, es va signar, a la 
sala de plens de l’Ajuntament de 
Figueres, un conveni de col·laboració 
entre la Universitat de Perpinyà, 
l’Ajuntament de Figueres i el Cercle 
Euram de l’Empordà de l’Institut 
Ignasi Villalonga. A la signatura, hi 
assistiren els senyors Santi Vila i 
Vicente, alcalde de Figueres; Jean 
Benkhelil, president de la Universitat 
de Perpinyà; Pere Padrosa Pierre, 
president del Cercle Euram de 
l’Empordà, i Eliseu Climent, secreta-
ri de l’Institut Ignasi Villalonga.
Assemblea general de socis: El 

4 de desembre, el Cercle Euram 
de l’Empordà va celebrar la seua 
assemblea general de socis durant la 
qual es va presentar la programació 
d’activitats previstes per al 2009. 
També es dugué a terme una presen-
tació del Pla Director Urbanístic del 
Sistema Urbà de Figueres, a càrrec 
de l’arquitecte Sr. Lluís Gratacòs.

La Jonquera
Captació de turisme. La Jonquera, 
parada i fonda: El 13 de març de 
2008 se celebrà a la localitat de la 
Jonquera aquesta taula rodona al 
Centre Cultural de l’Albereda Can 
Laporta. Les intervencions van anar a 
càrrec del Sr. Pere Pedrosa, president 
del Cercle Euram de l’Empordà; del 
gerent de la Fundació La Jonquera 
en Acció, Sr. Xavier Ribera i Pi; del 
Sr. Josep Francesc Valls, catedràtic 
del Departament de Màrqueting 
d’ESADE i director de l’informe 
«Europeus 2010», i del director tèc-
nic del Centre de Recerca i Innovació 
de les Indústries Turístiques del 
Parc Científic i Tecnològic de la 
Universitat de Girona (UdG), Sr. 
Ramon Palau Saumell.

Taula rodona celebrada a la localitat de la Jonquera sobre el sector turístic pel Cercle Euram de l’Empordà de l’Institut Ignasi Villalonga
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El Cercle Euram d’Osona ha 
realitzat durant 2008 i 2009 
els sopars empresarials de 

l’Euram amb la participació dels 
empresaris de la comarca.
Novè Sopar d’Empresaris de 
l’Euram: El 28 de novembre de 
2007 se celebrà el novè Sopar  
d’Empresaris de l’Euram a Osona 
amb la participació del Sr. Ferran 
Soriano, aleshores vicepresident del 
Futbol Club Barcelona.
Desè Sopar d’Empresaris de 
l’Euram: El 29 de gener de 2008 se 
celebrà el desè sopar, amb la ponèn-
cia del Sr. Pere Solà, director gene-

ral d’Urbanisme de la Generalitat de 
Catalunya.
Onzè Sopar d’Empresaris de 
l’Euram: El 7 de maig de 2008, 
el Sr. Alfons López Tena, en aquell 
moment vocal del Consell General 
del Poder Judicial, fou l’encarregat 
de dirigir el debat de l’onzè sopar, 
que va tenir lloc al restaurant Torre 
Simon de Tona. 
Dotzè Sopar d’Empresaris de 
l’Euram: El 9 de juny de 2009, 
Guillem López Casasnovas, catedrà-
tic de la Universitat Pompeu Fabra i 
consller del Banc d'Espanya, va ser 
el convidat a la cita empresarial.

OSONA

Osona

L'eix transversal de la Catalunya interior

Celebració d'un dels sopars del Cercle Euram 
d'Osona

La presentació dels dos darrers lli-
bres de l`economista Sr. Ramon 
Tremosa i la participació a la 

II Fira Barberà Innova han centrat les 
activitats del Cercle Euram del Vallès 
durant el 2008.
Catalunya serà logística o no serà: El 
22 de gener de 2008 va tenir lloc la pre-
sentació d’aquest llibre de l’economista 
i professor de la Universitat de 
Barcelona Sr. Ramon Tremosa. Autor 
de diversos llibres dedicats a temes 
d’actualitat econòmica a Catalunya i al 
món, com ara el finançament, les infra-
estructures aeroportuàries o la logística 
com en aquest cas, Tremosa convocà 

al Sant Cugat Trade Center empresaris, 
economistes i representants del món 
polític i institucional d’aquesta localitat 
de la comarca del Vallès Occidental.
Catalunya, país emergent: El 28 
d’octubre, aquest llibre, obra també de 
l’economista Tremosa, es va presentar 
al Sant Cugat Trade Center.
Catalunya serà logística o no serà: 
El 21 de febrer de 2008 el llibre es va 
presentar a la ciutat de Terrassa, als 
salons de conferències de la Fundació 
Caixa Terrassa.
II Fira Barberà Innova: Els dies 18 i 
19 de novembre de 2008 l’Institut Ignasi 
Villalonga va participar a la II Fira 
Barberà Innova. Per part de l’Institut, 
participaren a la taula «Innovació, 
TIC i sostenibilitat a l’Euram» el Sr. 
Carles Torras, director de projectes 
d’INNOVACIÓ.net, i el Sr. Joan Pons, 
empresari i membre de l’Associació de 
Tècnics Informàtics (ATI).

VALLÈS

El Vallès

Sabadell i Terrassa centren les activitats 
sobre l'Euram

Un moment de la intervenció de l’economista 
Ramon Tremosa al Sant Cugat Trade Center 

Ferran Soriano, aleshores vicepresident del Futbol 
Club Barcelona, va participar al novè sopar 

d’empresaris de l’Euram de la comarca d’Osona
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Catalunya serà logística o no serà: 
El 14 d’abril de 2008, Igualada va 
acollir la presentació del llibre del 
Sr. Ramon Tremosa, a la seu de 
la Unió Empresarial de l’Anoia. 
Durant el debat, es va parlar sobre 
l’aeroport d’Òdena i les seues pos-
sibilitats d’ús dins el sector de la 
logística, sobretot per a mercaderies 
i vols corporatius. També es va par-
lar de les connexions de la comarca 
amb l’autopista A-2 i del ferroca-
rril per a mercaderies. Assistiren a 
l’acte, entre d’altres, representants 
de la Delegació de la Cambra de 
Comerç de Barcelona i de la Fira 
d’Igualada.

Anoia
Logística i transport aeri

ANOIA

El 16 de juny de 2009 es pre-
sentà el nou Cercle Euram 
de l'Institut Ignasi Villalonga 

a la Garrotxa. Durant l'acte, al que 
assistiren empresaris i economistes 
de la comarca, serví també per des-
envolupar una conferència entorn 
a la crisi econòmica a càrrec de 
Francesc Joan Vendrell, economis-
ta i membre de la Junta Directiva 
de l'Institut Ignasi Villalonga. Per 
altra banda, el 15 d'octubre es va 
celebrar una taula rodona dedicada 
al comerç asiàtic.

La Garrotxa

La Garrotxa

Presentació del nou Cercle Euram

Presentació de l'Institut Ignasi Villalonga a la Garrotxa

Conferència organitzada per l’Institut Ignasi Villalonga sobre infraestructures a la 
seu de la Unió Empresarial de l’Anoia
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Amb la col·laboració dels 
membres del Cercle Euram 
de l’Empordà i la participació 

d’entitats com Caixa Girona, l’Institut 
Ignasi Villalonga ha estat present a 
la ciutat de Girona durant el 2008 i 
2009.
Catalunya serà logística o no serà: 
El 20 de febrer de 2008, la seu de 

la Fundació Caixa Girona va acollir 
d’aquesta obra de l’economista Sr. 
Ramon Tremosa. La Sala del Tapís, 
situada al primer pis de l’edifici de 
la Fontana d’Or, seu de la Fundació 
Caixa Girona, va acollir més d’una 
trentena d’assistents a la conferència 
i presentació del llibre. L’autor del 
llibre va repassar-ne les tesis princi-
pals, apuntant que Catalunya mostra 
moltes semblances econòmiques amb 
Flandes, al nord d’Europa, sobretot pel 
que fa als importants ports marítims 
que tenen les franges litorals dels dos 
països o d’indústries molt semblants 
com ara l’agroalimentària, la farma-
cèutica, la química i l’automobilística. 

Segons Tremosa, Flandes pot ser un 
bon model per a Catalunya en el sentit 
que el primer ha desenvolupat a les 
darreres dècades, i ha estat la base del 
seu creixement econòmic, el sector de 
la logística acom una eina estratègica 
per a situar-se en la lògica dels mer-
cats globalitzats. Amb l’aparició de la 
Xina i l’Índia en els mercats mundials, 
el Mediterrani ha passat a ser de nou 
una zona d’importància comercial de 
primer ordre. Fet que pot aprofitar el 
front litoral de Catalunya, i encara 
més el de tota l’Euroregió de l’Arc 
Mediterrani, des del País Valencià 
fins al sud francès, com l’onzè eix 
econòmic macroregional.

GIRONA

Girona

Mercata internacionals i infraestructures 
a debat.

Catalunya, país emergent: El 
10 de desembre de 2008 es va 
presentar a Mollerussa, capi-

tal del Pla d’Urgell, la darrera obra de 
l’economista Sr. Ramon Tremosa, en 

un acte que es va celebrar a la seu del 
Consell Comarcal del Pla d’Urgell, 
amb la participació del seu presi-
dent i l’assistència de l’alcaldessa 
de Mollerussa, Sra. Teresa Ginestà 
Riera, i l’alcalde del Poal, Sr. Rafael 
Panadès Farré, entre altres persona-
litats de la comarca. Entre el públic 
assistent que va omplir el saló d’actes 
del Consell Comarcal hi hagué repre-
sentants econòmics dels sectors més 
representatius de la comarca, sobre-

tot de l’agroalimentari. Alguns dels 
temes sobre infraestructures que més 
interès van despertar durant el debat 
foren la ruta entre Lleida i Barcelona 
per l’A-2 i el futur de l’aeroport de 
Lleida-Alguaire, situat a uns quaran-
ta quilòmetres de Mollerussa. També 
es parlà sobre la situació del transport 
ferroviari per a mercaderies i per a 
passatgers i es féu una valoració de 
la posada en marxa de l’estació del 
TGV a Lleida.

PLA DE L'URGELL

Mollerusa

L'Alta velocitat i la incidènica sobre el 
territori

Saló d’actes del Consell Comarcal del Pla d’Urgell, a Mollerusa, durant la conferència organitzada per l’Institut Ignasi Villalonga
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El Cercle Euram de Tarragona ha intensificat la seua presèn-
cia en aquestes comarques amb l’organització d’activitats 
amb la col·laboració de les entitats econòmiques i empre-
sarials de la zona.
Necessitats i previsions d’infraestructures al Camp de 
Tarragona: El 10 d’abril de 2008 va tenir lloc a Tarragona 
aquesta conferència pronunciada per l’economista i pro-
fessor de la Universitat de Barcelona, Sr. Ramon Tremosa. 
Aquesta jornada, celebrada a la sala d’actes de la Cambra 
de Comerç de Tarragona, 
Per altra banda, el maig de 2009, va  tenir lloc una troba-
da entre els alclades de Reus i Tarragona organitzada per 
l'Institut Ignasi Villalonga,  presentada per Joan B. Casas, 
degà del Col·legi d'Economistes de Caralunya i vicepresi-
dent de l'Institut Villalonga. L'acte va comptar amb els dos 
alcaldes, Joan Miquel Nadal, de Tarragona; i Lluís Miquel 
Pérez, de Reus. 

Catalunya, país emergent: El 10 de desembre de 2008, 
a la capital de la Conca de Barberà, a la seu del Consell 
Comarcal, es va fer la presentació del llibre Catalunya, 
país emergent, a càrrec del seu autor, l’economista Sr. 
Ramon Tremosa. Vora un centenar i mig de persones assis-
tiren a aquesta activitat organitzada amb la col·laboració 
de l’Institut Ignasi Villalonga. Entre el públic, empre-
saris locals, amb molta presència del sector del comerç, 
i alcaldes i regidors de les corporacions municipals de 
la comarca. A més de la intervenció de l’economista i 
autor del llibre, la sessió va ser presentada pel president 
del Consell Comarcal de la Conca de Barberà, Sr. David 
Rovira i Minguella.

CAMP DE TARRAGONA

CONCA DE BARBERÂ

Camp de Tarragona

Montblanc

L'eix Tarragona - Reus, el debat de l'àrea 
metropolitana

Catalunya, país emergent

Seu de la Cambra de Comerç de Tarragona, on va tenir lloc el debat sobre 
infraestructures, amb la participació de la PIMEC Tarragona.

Baix, els alcaldes de Tarragona i Reus, amb la Junta de l'Institut Villalonga

Seu del Consell Comarcal de la Conca de Barberà, a Montblanc, durant la 
presentació de l’obra Catalunya, país emergent
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L’Institut Ignasi Villalonga 
ha organitzat durant 2008 i 
2009 diverses activitats amb 

la Cambra de Comerç de Castelló, 
entre les quals diverses reunions relati-
ves al Llibre blanc de les infraestrutu-
res de l’Euram i aquesta taula rodona 
que es va organitzar al voltant de la 
crisi econòmica.
La crisi: conjuntura econòmi-
ca i estratègies de futur: El 25 de 
novembre de 2008, a la seu de la 
Cambra de Comerç de Castelló, 
l’Institut Villalonga va organitzar, amb 
la col·laboració d’aquesta institució, 
la Universitat Jaume I de Castelló 

i l’Institut d’Economia Internacional, 
aquesta taula rodona a la qual assistiren 
vora un centenar de persones. Durant la 
primera part de l’acte intervingueren els 
economistes senyors Manuel Illueca, 
de la Universitat Jaume I i membre 
de l’Institut Valencià d’Investigacions 
Econòmiques, i Vicente Pallardó, 
director de l’Observatori de Conjuntura 
Econòmica de l’Institut d’Economia 
Internacional. L’acte fou presentat 
per la Sra. Dolores Guillamón, vice-
presidenta primera de la Cambra de 
Comerç de Castelló, que va parlar de 
la necessitat de superar la conjuntu-
ra econòmica viscuda des de finals 
del 2008 per arribar en condicions al 
moment de recuperació quan es pre-
senti. D’altra banda, i també en aquesta 
primera part de l’acte, es va presentar 
l’Informe de conjuntura econòmica del 
darrer trimestre del 2008 elaborat per 
l’Observatori Estadístic de l’Euroregió 
de l’Arc Mediterrani, el qual va ser 

explicat per l’economista i investi-
gadora de la consultora DVSTAT, 
Sra. Ester Azorín. A la segona part de 
l’acte va intervenir el president de la 
Borsa de Barcelona, Sr. Joan Hortalà, 
que va ser presentat pel vicerector 
d’Ivnfraestructures de la Universitat 
Jaume I, Sr. Vicent Cervera. Hortalà, 
que també és catedràtic de Teoria 
Econòmica de la Universitat de 
Barcelona, va pronosticar, parlant de 
la crisi econòmica, entre uns deu i 
dotze mesos de dificultats als mercats 
borsaris del món amb una recuperació 
progressiva fins a ser total potser en 
els pròxims dos o tres anys. El públic 
es va interessar, amb diverses interven-
cions, a conèixer l’opinió del president 
de la Borsa de Barcelona pel que fa 
a l’evolució de l’economia, així com 
a exposar diverses alternatives que 
s’estan estudiant i posant en marxa a 
Castelló i a altres zones del territori 
mediterrani.

Castelló

La connexió valenciana per a l'Arc 
Mediterrani

Saló d’actes de la Cambra de Comerç de Castelló durant la taula rodona dedicada a la crisi econòmica el passat novembre de 2008

LA PLANA

Saló d’actes de la Cambra de Comerç de Castelló durant la taula rodona dedicada a la crisi econòmica el passat novembre de 2008
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LA SAFOR

El Cercle Euram de la comarca 
de la Safor ha consolidat la seua 
presència amb l’organització de 

diverses activitats durant el 2008 i el 
2009 a la ciutat de Gandia.
Evolució de l’economia valenciana: 
El 21 de febrer de 2008, el catedràtic 
d’Economia i professor de la Universitat 
de València, Sr. Vicent Soler, participà 
en el debat organitzat pel Cercle Euram 
de la Safor a l’Hotel Tano Resort de la 
platja de Gandia. Soler és autor de diver-
sos llibres i manuals d’economia, com 
ara el recentment publicat Economia 
espanyola i del País Valencià. Fou con-
seller d’Administracions Públiques i 
d’Economia i Hisenda en diverses etapes 
del Govern de la Generalitat Valenciana 
als anys vuitanta i noranta. Actualment 
és director del Departament d’Estructura 
Econòmica a la Universitat de València. 

Durant la seua ponència, prèvia al sopar 
i debat, explicà les principals línies 
d’evolució de l’economia valenciana, 
de les seues característiques en la his-
tòria econòmica recent, dels seus sectors 
industrials tradicionals i del turisme que 
n’han estat el motor principal, fins a 
l’actual situació en què el sector de la 
construcció ha marcat l’agenda econò-
mica valenciana.
Presentació de Ferrmed: El 17 d’abril 
de 2008, amb la col·laboració de 
l’Ajuntament de Gandia, l’Institut Ignasi 
Villalonga organitzà un debat dedicat a 
les infraestructures a la comarca de la 
Safor i al conjunt de l’Arc Mediterrani. 
Hi intervingueren els senyors Joan 
Amorós, secretari general del lobby 
europeu Ferrmed; Enrique Orihuel, pre-
sident de la Federació d’Empresaris de 
la Safor; Nèstor Novell, director del 
Gabinet de Polítiques d’Empresa de 
l’Ajuntament de Gandia, i Francesc 
Joan Vendrell, conseller delegat de 
BurgMaster i vocal de la junta directiva 
de l’Institut Villalonga. 
La crisi: conjuntura econòmica i 
estratègies de futur: El 4 de desem-
bre de 2008 va tenir lloc aquesta taula 

rodona a la Casa de Cultura Marquès de 
González de Quirós de Gandia. Hi van 
participar com a ponents el president 
del Cercle d’Economia de la Safor, Sr. 
Francisco González Rams; el Sr. Vicente 
Pallardó, director de l’Observatori de 
Conjuntura Econòmica Internacional, i 
el Sr. Víctor Fuentes, doctor en economia 
aplicada a la Facultat d’Econòmiques de 
València. Durant l’acte es va presentar 
també l’Informe de conjuntura econòmi-
ca elaborat per l’Observatori Estadístic 
de l’Institut Villalonga. Hi assistiren unes 
seixanta persones i es van tractar les 
causes i les possibles solucions de la crisi 
financera internacional que ha esclatat el 
darrer trimestre del 2008.

La Safor

L'Institut Villalonga crea junt amb altres 
entitats l'Espai d'Economia de la Safor

Taula rodona  sobre la crisi celebrada a Gandia el desembre de 2008 orga-
nitzada per l’Institut Ignasi Villalonga

Sopar del Cercle Euram de la Safor al restaurant 
Tano Resort amb la participació del catedràtic 

d’economia Vicent Soler 

Presentació de Ferrmed a Gandia en l’acte organitzat pel Cercle Euram de 
la Safor i la participació de l’empresariat de la comarca
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LA SAFOR

Durant el 2009, l'Institut Ignasi 
Villalonga ha participat en la creació 
de l'Espai d'Economia de la Safor, 
una taula per a la reflexió econòmica 
i empresarial a la comarca en la qual 
també participen el Cercle d'Economia 
de la Safor (CES); el Fòrum de Diàleg; 
la Universitat de València - Centre 
Internacional de Gandia; Levante-emv 
de la Safor; i Gandia Televisió. 

Entre les conferències organitzades 
per aquest espai el 2009 i principis 

de 2010, destaquem la presentació de 
l'obra de Joan B. Casas, L'Euram, 
centre o perifèria, o la presentació 
d'un estudi sobre la crisis econòmi-
ca del catedràtci de la Universitat 
Pompeu Fabra, Oriol Amat. L'Espai 
d'Economia de la Safor ha con-
vidat a participar al president de la 
Confederació Empresarial Valenciana 
(CEV), José Vicente Gonzàlez, un dels 
liders empresarials valencians que més 
està treballant durant els darrers anys, 

afavorint el diàleg entre diferents sec-
tors i recolzant iniciatives com les de 
l'Arc Mediterrani.

Un altra de les personalitats importants 
convidades per l'Espai fou la secretària 
general d'infraestructures del Ministeri 
de Foment, Inmaculada Rodríguez-
Piñero. El 29 de gener de 2010 desen-
volupà la conferència Infraestructures i 
desenvolupament econòmic a Gandia. 
L'acte fou presentat pel director de 
Crèdit València Caixa Rural.

Joan B. Casas, degà del col·legi d'Economistes de Catalunya, pre-
senta l'obra 'l'Euram, centre o perifèria'

Oriol Amat, catedràtic de la Universitat Pompeu Fabra, durant la 
seua intervenció a Gandia

José Vicente Gonzàlez, president de la Confederació empresarial Valenciana, 
participa a una de les sessions de l'Espai d'Economia de la Safor. 

Inmaculada rodríguez-Piñero, secretaria general d'infraestructures, en un 
moment de la conferència a la Safor. 
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El Cercle Euram de les comarques de la Marina Alta 
i Baixa ha celebrat les seues activitats a la ciutat de 
Dénia i també a la localitat de Xàbia, per primera 

vegada des de la seua creació durant el 2008 i el 2009.
Dèficit fiscal al País Valencià: El 26 de juny de 2008 
es presentà la conferència del Cercle Euram de Dénia a 
l’Hotel Los Angeles de la platja de les Marines. Durant 
el sopar, al qual acudiren més d’una trentena de socis 
entre empresaris i economistes de la comarca valenciana 
de la Marina Alta, es debaté la qüestió del dèficit fiscal 
valencià. El Sr. Celestí Gimeno, professor d’economia a la 
Universitat Jaume I de Castelló, fou l’encarregat d’exposar 
la conferència, que titulà «El dèficit fiscal valencià i les 
seues repercussions al nostre estat de benestar». 
La crisi: conjuntura econòmica i estratègies de futur: 
El 3 de desembre de 2008, al Parador de Xàbia, el Cercle 

Euram de la Marina Alta va organitzar aquesta conferèn-
cia a càrrec del catedràtic d’Econometria i professor de 
la Universitat de València, Sr. Bernardí Cabrer Borràs. 
A l’acte, al qual assistiren una cinquantena d’empresaris 
de les comarques de la Marina Alta i Baixa, s’explicà 
l’evolució de l’economia valenciana durant els últims deu 
anys i es constatà la pèrdua de teixit industrial respecte a 
altres sectors que en el seu moment donaven rendibilitats 
més elevades, com és el cas de la construcció, però que ara 
han contribuït a augmentar els efectes de la crisi econòmi-
ca internacional en l’economia valenciana. 
El sector energètic i la crísi econòmica El 14 de maig de 
2009 tinguñe lloc la conferència dedicada al sector energè-
tic i el creixement econòmic, a càrrec del Pasqual Olomos, 
director executiu de Repsol al resaturant Peix & Brases de 
Dénia, amb l`assistència de més de 70 persones, en una 
de les activitats de major afluència de les organitzades per 
l'Institut Ignasi Villalonga.
Reptes del sector agroalimentari. El 18 de febrer de 
2010, tingué lloc la conferència a càrrec de José Juan 
Fornés Artigues, president del grup masymas, un dels 
supermercats de referència valencians que ha viscut una 
gran exànsió en els darrers anys i és un dels casos d'èxit 
empresarial que han donat millor exemple. 

Marina Alta
Sector energètic, el món agroalimentari, entre els debats cele-
brats a Dénia.

Pasqual Olmos, director executiu de Repsol, en un moment 
de la seua intervenció a l'acte organitzat pel Cercle Euram 

de la Marina Alta.

José Juan Fornés Artigues, president de masymas, durant la conferència 
sobre els reptes del sector agroalimentari, realitzada a Dénia. 

Cercles Euram

MARINA ALTA
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Oriol Amat, catedràtic de 
la Universitat Pompeu 
Fabra, i membre de la 

Junta Directiva de l'Institut Ignasi 
Villalonga, va presentar la seua 
darrera publicació, Eufòria i Pànic, 
l'1 d'abril de 2009 a la ciutat d'Alcoi. 

L'obra parla sobre l'aprofitament de 
les oportunitats en temps de crisi, 
fent un repàs a les altres bombolles 
econòmiques que s'han succeït al 
llarg de la història En aquest sentit, 
existirien les tres fases: una primera 
d'eufòria, lligada a les decissions 
sense sentit; una segona vinculada 
a l'esclat de la crisi; i la tercera 
on es desenvolupa el pànic, que es 
vincula a les decissions contràries 
(com les de no vendre en moments 
de crísi).  L'acte va estar oranitzta 
per la Cambra de Comerç d'Alcoi, 
l'Institut Ignasi Villalonga i la 
Universitat Politècnica de València. 

ALCOIÀ

Alcoi

Els cicles de els crisis econòmiques

L'Institut Ignais Villalonga 
va organitzar el 9 de juliol 
de 2009 la taula rodona 

Vendre a Xina. El comerç interna-
cional amb Àsia de les empreses 
valencianes. L'acte estigué organi-

tzat per l'Institut Ignasi Villalonga 
i la Confederació Empresarial de 
la Vall d'Albaida (COEVAL), amb 
la col·laboració de la Generalitat 
Valenciana i la Confederació 
Empresarial Valenciana (CEV). 
Participaren a les taules rodo-
nes Ramo Soler, de la Junat de 
l'Institut Ignasi Villalonga; Fidel 
Leon, del Departament d'Empreses 
de la Universitat de València; 
Cristina Villó, directora de l'àrea 
d'internacionalització de l'IVEX; 

i Miquel Llimona, advocat i con-
sultor del despatx DS Advocats 
i Economistes. L'acte de cloenda 
va còrrer a càrrec de l'alcaldesa 
d'Ontinyent, Lina Insa, presentada 
pel president de COEVAL, Rafel 
Pla.  Ontinyent, i la comarca de la 
Vall d'Albaida, tenen una especial 
vinculació amb els mercats asià-
tics, producte de la forta implan-
tació del sector tèxtil a la zona, el 
qual ha estat el motor econòmic 
durant dècades. 

VALL D'ALBAIDA

Ontinyent

El comerç Internacional amb Àsia. 

El catedràtic d'economia, Oriol Amat, durant la 
presentació de la seua obar a Alcoi.

L'alcaldesa d'Ontinyent, Lina Insa, i el president de COEVAL, Rafael 
Pla, durant la cloenda de la jornada. 

Taula rodona sober el comerç asiàtic a la sala de conferències de la 
Confederació Empresarial de la Vall d'Albaida


